

Überlegungen zur Hermeneutik des Alten Testaments in der Liturgie der Christkatholischen Kirche der Schweiz

Stefanie Arnold

Summary

Which hermeneutics of the Old Testament is expressed in the liturgy as an essential point of reference of Old Catholic theology? This question is examined in this paper in three steps: First, the liturgical framing of Old Testament reading, epistle reading, and gospel reading in a Swiss Old Catholic liturgy is analyzed. Second, a quantitative evaluation looks at which Old Testament books are used in the Old Catholic lectionary, and how frequently. And third, texts from the *Christkatholisches Gebet- und Gesangbuch* (CG I) are considered to work out which hermeneutics of Old Testament texts as a whole are expressed here. The results of these investigations are discussed in exchange with approaches from other denominations, mainly Roman Catholic. The contribution shows that Old Testament texts in the Swiss Old Catholic reading order are understood primarily as “prophecy” and as promises of Jesus Christ, and that readings from prophetic books, especially from Isaiah and Jeremiah, dominate.

Zusammenfassung

Welche Hermeneutik des Alten Testaments kommt in der Liturgie – als wesentlichem Bezugspunkt altkatholischer bzw. christkatholischer Theologie – zum Ausdruck? Diese Frage wird in diesem Beitrag in drei Schritten untersucht: Erstens wird die liturgische Gestaltung von alttestamentlicher Lesung, Epistellesung und Evangelium in einem christkatholischen Gottesdienst analysiert. Zweitens wird quantitativ ausgewertet, welche alttestamentlichen Bücher in der christkatholischen Leseordnung verwendet werden, und wie häufig. Und drittens wird anhand von Texten aus dem Christkatholischen Gebet- und Gesangbuch (CG I) herausgearbeitet, welche Hermeneutik alttestamentlicher Texte als Ganzes hier zum Ausdruck kommt. Die Ergebnisse dieser Untersuchungen werden anschliessend im Austausch mit Ansätzen aus anderen Konfessionen, insbesondere solchen aus der römisch-katholischen, diskutiert. Es zeigt sich, dass alttestamentliche Texte in der christkatholischen Leseordnung primär als «Prophetie» und als Verheissungen Jesu Christi verstanden werden, und dass Lesungen aus prophetischen Büchern, insbesondere aus Jesaja und Jeremia, dominieren.

Schlüsselwörter – Keywords

Liturgie – Leseordnung – Hermeneutik – Altes Testament – Christkatholische Kirche der Schweiz

Amtsverständnis und Führungsstil von Erzbischof Antonius Jan Glazemaker im Kontext der Veränderungsprozesse in der altkatholischen Kirche der Niederlande (1982–2000)

Lydia Janssen und Peter-Ben Smit

Summary

In the course of the 1980s and 1990s, the Old Catholic Church of the Netherlands underwent many changes while engaging with the changing cultural climate in the Netherlands, involving, for instance, topics regarding human sexuality and gender. A similar engagement led in other churches to significant polarization, which did not happen, or only to a much smaller extent, in the Old Catholic Church. Antonius Jan Glazemaker (1931–2018), who served as Archbishop of Utrecht in the period between 1982 and 2000, exercised significant pastoral leadership in this period, which may well be tied to the decision-

making (without divisions or schisms) that took place in this period. Hence, this paper explores Glazemaker's understanding of the ordained (in particular the episcopal) ministry and his style of leadership, arguing that both cohered with each other and were a good fit for the structures and commitments to communal discernment that characterized the Old Catholic Church of the Netherlands in this period.

Schlüsselwörter – Keywords

Altkatholische Kirche der Niederlande – Antonius Jan Glazemaker – Führungsstil – Ekklesiologie

Muslims and Secularism. Some Contributions to the Debate

David Marshall

Summary

This essay explores the debate among Muslims about whether Islam can be authentically itself without control of the state in the name of Islam. A range of Muslim voices are considered. Ali Abd al-Raziq (in the 1920s) and Abdullahi Ahmed An-Na'im (in recent decades) offered quite different arguments for the compatibility of Islam with the secular state. In the mid-twentieth century, in contrast, Sayyid Abul Ala Mawdudi argued passionately against secularism as fundamentally opposed to Islam. More recently, Wael Hallaq and Ovamir Anjum have problematized the very concept of the modern nation-state, suggesting that Muslims should pursue distinctive Islamic forms of governance, with Anjum proposing a renewed form of the caliphate. The essay concludes with reflections on this debate from a Christian perspective.

Zusammenfassung

Dieser Beitrag untersucht die innermuslimische Debatte darüber, ob der Islam auch ohne eine staatliche Kontrolle im Namen des Islams authentisch sein kann. Eine Bandbreite muslimischer Stimmen wird hierbei einbezogen. Ali Abd al-Raziq (in den 1920er-Jahren) und Abdullahi Ahmed an-Na'im (in den letzten Jahrzehnten) boten recht unterschiedliche Argumente für die Kompatibilität des Islams mit einem säkularen Staat. Im Gegensatz dazu stritt Sayyid Abul Ala Mawdudi Mitte des 20. Jahrhunderts leidenschaftlich gegen einen Säkularismus, der dem Islam fundamental entgegenstehe. In letzter Zeit haben Wael Hallaq und Ovamir Anjum die Idee eines modernen Nationalstaats problematisiert, indem sie vorgeschlagen haben, dass Muslime charakteristische islamische Formen der Ausübung politischer Autorität anstreben sollten, so etwa Anjums Vorschlag einer neuen Form des Kalifats. Der Aufsatz schliesst mit Überlegungen zu dieser Debatte aus einer christlichen Perspektive.

Schlüsselwörter – Keywords

Secularism – Islam – Nation-state – Caliphate – Qur'an